

## (二)資格考試施行細則

# 國立雲林科技大學技術及職業教育研究所 博士生資格考試施行細則

99年4月14日 98學年度第7次所務會議訂定  
101年11月27日 101學年度第4次所務會議修訂  
102年2月26日 101學年度第6次所務會議修訂  
103年12月16日 103學年度第5次所務會議修訂  
104年4月14日 103學年度第8次所務會議修訂  
104年11月17日 104學年度第4次所務會議修訂  
107年6月19日 106學年度第12次所務會議修訂

一、依國立雲林科技大學技術及職業教育研究所博士班研究生修業要點訂定本所博士生資格考試施行細則。

二、申請條件：博士生於修畢本所博士班修業要點第四條規定之學分後，得申請參加資格考試。

### 三、考試方式

本所博士班資格考核得由下列三種方式擇一舉行：

#### (一)通過本所筆試考試

- 1.申請時間：每學期舉辦一次，應考人可於上學期10月底前或下學期3月底前提出申請，並於12月及5月舉辦資格考試。
- 2.本所博士生資格考試以筆試方試辦理包括下列二類考科：(1)基本能力考科：2科。(2)指導教授指定考科：1科，由指導教授主動告知學生。考試科目應為本所課程流程圖上所列課程，其選考之課程須先修畢並取得學分，考試科目參見本所博士班資格考考試科目表。申請考科應為本所課程流程圖上所列課程，至本校他系修習(含與本所課程流程圖同課名)之外系6學分，一律不得申請為資格考考科。
- 3.基本能力考科由所長商請本所專任教師或相關專業學者，各命若干考題，由所長(或聘請教師)挑題、配分，編製成卷，應考方試以閉書式(close book)為原則，若有變更將另行公告。指導教授指定考科由指導教授命題，本所指導教授因故離職(含退休)時，共同指導教授非本所專任教師時，指導教授指定考科採基本能力考科為原則。
- 4.各考試科目之命題教師由該課程授課教師擔任之，若該考科之授課教師拒絕命題及資格考作業等情事，依下列程序辦理之。
  - (1)該科授課教師應呈送專簽，並說明拒絕學生選考該考科之原因。
  - (2)俟完成專簽程序後，由本所協調曾經教授該課程之教師或校外學者進行命題及資格考作業。
- 5.採閉書式(close book)考試，各考科測驗時間為120分鐘。各考科及格標準為70分。基本能力考科與指導教授指定考科之閱卷由各題命題

教師評閱給分，加總後達及格標準為通過，否則為不通過。

6. 本所博士生論文計畫審查前須通過全部考科，可分次提出申請應試，考試結果僅公布通過或不通過。
7. 各考科之重考以二次為限，申請後未參加，視同一次不及格(遇特殊情形得以改申請至次一學期考試)，重考二次仍未通過者應予退學。

## (二)申請以額外 I 級期刊抵免資格考

### 1. 計算方式如下：

- (1) SSCI 期刊一篇與考科領域相近者可抵免二考科。
  - (2) 其他 I 等級或國科會教育學門評比 2 級(含)以上期刊一篇與考科領域相近者可抵免一考科。
2. 抵免資格考筆試科目需經本所務會議核定通過。
  3. 申請抵免之期刊必須是博士班入學後發表。
  4. 用以抵免考科之期刊，不得再列入申請博士學位考試之期刊論文發表點數計算。
  5. 申請考科抵免之期刊，需為第一位作者(本所教師 1 名不列入排序)。

## (三)通過指導教授召集之委員會口試審核(若前兩項無法符合學生發展及需求時適用之)

1. **申請時間**：每學期舉辦一次，應考人可於上學期 10 月底前或下學期 3 月底前提出申請。
2. **考試方式**：採繳交書面報告後進行口試。
3. **命題與書面報告**：由所長與指導教授協調相關教師命題 (1 題採現場測驗方式，另 3 題採作業報告方式完成)，考試時間為上學期 12 月或下學期 5 月(日期另行公告)，應考人須參與現場測驗並於指定時間內繳交書面報告四份。
4. **口試審核**：由所長與指導教授協調，聘請與考試內容相關教師 2 位，共 4 位委員(含所長及指導教授)於繳交報告後 3 週內辦理口試。
5. **成績評定**：以 100 為滿分，70 分為及格，不及格者得申請重考，重考以二次為限，申請後未參加，視同一次不及格，重考二次仍未通過者應予退學。

六、本所博士班研究生之資格考試悉依本校「博士學位候選人資格考核及學位考試辦法」及本施行細則辦理，其餘未盡事宜得依本所所務會議決議辦理。

七、本施行細則經所務會議通過後公告實施，修正時亦同。

# Doctoral Students' Comprehensive Examinations

## Executive Rules

November 17,2015

I. The comprehensive examination executive rules are set according to National Yunlin University of Science and Technology's Graduate School of Technological and Vocational Education doctoral students' taking courses rules

II.The condition of application: Doctoral students can apply for comprehensive examination after they have earned credits which are according to the fourth point of National Yunlin University of Science and Technology's Graduate School of Technological and Vocational Education doctoral students' taking courses rules.

III.The way of examination

Graduate School of Technological and Vocational Education doctoral students 'comprehensive examinations can be held by the following three ways:

**(A)Pass Graduate School of Technological and Vocational Education's comprehensive examination**

- 1.Time of application : The comprehensive examination is held once a semester and it can be applied in October last semester or in March next semester. The dates of comprehensive examination are on December and May
2. Graduate School of Technological and Vocational Education doctoral students 'comprehensive examinations is transacted by writing exam includes the following two kinds of subjects : (1) Basic ability subject: two (2) Specific subject chosen by advisor: one The subject is told to students by advisors. The examination subjects can be seen in the Graduate School of Technological and Vocational Education's doctoral students' comprehensive examination subjects form.
3. Basic ability subject is formulated by every kind of subjects' teachers and scholars who are invited by the graduate chairman . The graduate chairman (or employing teachers) chooses themes, counts scores and edits. If there is any change, Graduate School of Technological and Vocational Education will announce it. Specific subject chosen by advisor is formulated by advisors.

4. The way of taking examination is close book. The time of every examination subject is 120 minutes. The standard of each subject is 70. The scores of basic ability subject and Specific subject chosen by advisor are given by each teacher who formulate questions for a examination. Total scores reach the standard is pass, on the contrary, is fail.
5. The doctoral students should pass all examination subjects before taking the thesis plan censorship. They can apply for the examination for gradation. The outcome of examination is only announced pass and fail.
6. The limitation of reexamination is two times. If students don't take the examination after their application, students will be failed. (If students encounter special status, they can retake the examination next semester) Students who are failed two times will be dropped out of school.

**(B) Use other level I journals to apply for offsetting comprehensive examination**

1. Calculating method

(1) A SSCI journal can offset two examination subjects

(2) Other level I or Ministry of Science and Technology Academic Disciplines journals which are evaluated level two (or above) can offset an examination subject.

2. Comprehensive examination subjects which can be applied for offsetting should pass in the meeting.
3. Journals which are used to apply for offsetting examination subjects should be published after students become doctoral students.
4. Journals which are used to apply for offsetting examination subjects cannot be journals which are used to calculate points about doctoral students' academic degree examination theory journals.
5. Journals which are used to apply for offsetting examination subjects should be the first author ( a teacher of Graduate School of Technological and Vocational Education can not be incorporated in rating. The first author should decide who is a communicatory author .

**(C) Pass oral censorship of committees which convened by advisors (it is used if two terms before can not suit doctoral students' development and need)**

**1. Time of application :** The comprehensive examination is held once a

semester and it can be applied in October last semester or in March next semester. The dates of comprehensive examination are on December and May.

**2. The way of examination** : Doctoral students should take the oral censorship after they hand in report.

**3. Setting exam papers and written report** : It is harmonized by the graduate chairman and advisors (one theme is by a examination ; the others are by reports) The time of examination is in December last semester or in May next semester.

**4. Oral examination** : It is harmonized by the graduate chairman and advisors. School will employ two teachers who are related to the contents of examination. Total are four committees (includes the leader of Graduate School of Technological and Vocational Education and advisor)who will transact oral censorship after doctoral students hand in their reports in three weeks.

**5. Grade revolution** : Full marks are 100 and minimum passing mark is 70. Students who don't pass the examination can apply for the reexamination. The limitation of reexamination is two times. If students don't take the examination after their application, students will be failed. Students who are failed two times will be dropped out of school.

IV.It is transact according to National Yunlin University of Science and Technology's doctoral candidate comprehensive examination, academic degree examination rules and doctoral students' comprehensive examinations executive rules. Other things can be decided and transacted in the meeting.

V.National Yunlin University of Science and Technology's Graduate School of Technological and Vocational Education doctoral students' comprehensive examinations rules will be announced and corrected after the rules pass in the meeting

(博士生資格考試施行細則)